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Svar på KEF alm. del – spm. 140 

 

Klima-, Energi- og Forsyningsudvalget har i brev af d. 3. februar 2025 stillet mig 

følgende alm. del spørgsmål 140, som jeg hermed skal besvare. Spørgsmålet er 

stillet efter ønske fra Dina Raabjerg (KF).  

Spørgsmål 140 

Vil ministeren redegøre for den meget korte proces, hvor udvalget kun har fået 

en uge til at behandle forelæggelsen fra ministeren, som vedrører en meget 

voldsom prisstigning fra 200 mio. kr. til over 2 mia. kr. for etablering af AC-sta-

tion Lindehøj og oplyse, hvad der ligger til grund for, at det skal gå så hurtigt, jf. 

KEF alm. del – bilag 145? 

 

Svar 

Processen for KEF-udvalgets behandling af Energinets tillæg til § 4-tilladelsen 

er kortere en almindelig praksis, da Energinet allerede har haft projektet i udbud 

og skal underskrive kontrakt med en leverandør d. 10. februar. Energinet skal 

have modtaget § 4-tilladelsen, inden kontrakterne kan underskrives. 

 

Station Lindehøj (tidl. Solhøj) var oprindeligt en del af Energinets § 4-tilladelse til 

at etablere Energiø Bornholms elinfrastruktur, som blev givet i 2022. Siden da 

har Energinet haft dele af elinfrastrukturen, herunder station Lindehøj i udbud. 

I udbudsprocessen modtog Energinet tilbud med priser, der betød, at anlægs-

budgettet for Energiø Bornholm ville blive væsentligt øget. Derfor indsendte 

Energinet i november 2024 et tillæg til den oprindelige § 4-tilladelse bl.a. for at 

få godkendt et øget anlægsbudget, inden Energinet kunne underskrive kontrak-

ter på kabler og converter-stationer senest 3. februar 2025, hvor udbuddets ved-

ståelsesfrist udløber. Da forudsætningerne for, at Energinet kan underskrive 

kontrakter på udstyr til Energiø Bornholm, ikke er opfyldt, skal AC-station Linde-

høj nu ikke længere etableres som led i og parallelt med Energiø Bornholm. 
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Energinet vurderer imidlertid, at station Lindehøj fortsat er relevant for at for-

stærke og øge kapaciteten af elnettet mellem hovedstaden og resten af Sjæl-

land, Lolland og Falster. Energinet sendte derfor d. 30. januar en tillægsansøg-

ning om etablering af AC-station Lindehøj, som jeg er i gang med at behandle.  

 

Hvis Energinet ikke underskriver kontrakterne nu, kan station Lindehøj udskydes 

i ét år, uden at det påvirker andre kommende netudbygningsprojekter på Sjæl-

land, Lolland og Falster. Det er ikke Energinets forventning, at et genudbud af 

station Lindehøj i nuværende koncept vil føre til lavere priser, da markedspri-

serne forventes at være på samme eller højere niveau i fremtiden. Samtidig er 

der en risiko for, at der ikke er tilgængelige leverandører på et senere tidspunkt. 

 

Ændringer i teknisk koncept eller stationens størrelse forventes at udskyde sta-

tion Lindehøj med minimum to til tre år, hvilket vil føre til forsinkelser af de efter-

følgende projekter. Det er derfor min vurdering, at det er mest hensigtsmæssigt 

at behandle Energinets ansøgning inden d. 10. februar 2025. 

 

 

Med venlig hilsen 

 

Lars Aagaard 
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